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مهوش وقاری، بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون که سال ها به دلیل بیماری همسرش 
ـ زنده یاد محســن قاضی مــرادی ـ به اختیار 
خودش در عرصه تصویر فعالیتی نداشت، اکنون 
در دو سریال تلویزیونی ایفای نقش کرده است.
وقاری که سال ها از تلویزیون دور بود، معتقد 
است: سریال های تلویزیون دیگر مثل گذشته 
مخاطب ندارند و این اتفاق خوبی نیست؛ بهتر 

است مدیران کمی بجنبند و بیدار شوند.
ایــن هنرمنــد در گفت و گویی با ایســنا 
درباره غیبت ســه ساله اش در عرصه سینما و 
تلویزیون، گفت: بله؛ درست است، من مدت ها 
بود به خاطــر بیماری همســرم کاری قبول 
نمی کردم ولی اتفاقاً اخیراً برای یک سریال به 
کارگردانی آقای محمود معظمی دعوت به کار 

شدم و دو ماه پیش بود که کارم را در آنجا تمام 
کردم. این مجموعه با عنوان »مارماهی« برای 
تلویزیون ساخته شــده اما ممکن است نامش 
تغییر کند. همچنین در یک ســریال دیگر با 
نام »جناب عالی« بــه کارگردانی آقای عادل 
تبریزی با موضوع طنز بازی داشتم که در آنجا 
هم کارم تمام شــده و اتفاقاً هر دو کار به طور 
همزمان باهم اتفاق افتاد. او درباره همکاری اش 
در دو ســریال تلویزیونی و اینکه چه احساسی 
داشت بعد از چند سال دوری از بازیگری مقابل 
دوربیــن رفت؟ چنین پاســخ داد: در رابطه با 
سریال »مارماهی« که قبلا با آقای معظمی کار 
کرده بودم و سابقه همکاری با ایشان را داشتم. 
در این مجموعه نقشــم خیلــی طولانی نبود؛ 
چون هم از لحاظ روحی خیلی آمادگی کارهای 

طولانی را نداشــتم و همین اینکه در کارهای 
آقای معظمی همیشه سنین جوان تر هستند 
که بیشتر آنها مقابل دوربین قرار می گیرند اما 

در کل از کارم راضی بودم و خوب بود.
وقاری ادامــه داد: در کل ابتدای کار خیلی 
دلهره داشتم و احساس می کردم اصلا اعتماد 
به نفس ندارم، منتها خدا را شکر وقتی مقابل 
دوربین رفتم با یک گــروه واقعاً خوب مواجه 
شــدم. گروه آقای عادل تبریــزی )کارگردان 
جنــاب عالی( به قدری خــوب بودند که اصلًا 
روحیه من تغییر کرد. در این مجموعه )جناب 
عالــی( همه گروه انگار از یــک خانواده بودند 
و خدا را شــکر توانســتم از پس ایفای نقشم 
بربیایم. امیدوارم که خراب نکرده باشــم چون 
من بعد از سریال »دیوار به دیوار ۲« )سریالی 
به کارگردانی سامان مقدم که در نوروز ۱۳۹۷ 
از شبکه سه سیما پخش شد( دیگر کار نکردم.
وقاری »جناب عالی« را یک ســریال خاص 
در حوزه طنز معرفی کرد و گفت: این مجموعه 
یکی از گزینه های پخش نوروزی امسال است 
اما هنوز به قطعیت نرســیده اســت. یک طنز 
سیاسی اجتماعی و انتقادی که همه چیز را با 
هم دارد. پشت صحنه گروه آن قدر خوب بودند 
که فکر می کنم تاثیرش مقابل دوربین هم آمد 
و در نهایت کار خوبی ارائه خواهد شد. »جناب 
عالی« از جمله کارهایی اســت که بازیگران در 

آن مجبور نبودند مثل بعضی کارها همدیگر را 
تحمل کنند، بلکه با هم دوست بودند و با اینکه 
همــه با هم رقیب بودند امــا به هم تقلب هم 
می رساندند. این هنرمند که همسرش محسن 
قاضی مرادی را ۲۶ فروردین ۱۴۰۰ از دســت 
داد، در بخشــی دیگر از این گفت وگو درباره 
ارزیابی اش از ســریال های تلویزیون طی این 
ســال ها تصریح کرد: راستش من خیلی مدت 
وقت نکردم ســریال ببینم امــا نمی دانم چرا 
سریال ها آدم را راضی نمی کنند؛ البته این نظر 
خودم نیست بلکه نظر مردمی است که با من 
مواجه می شوند و به من می گویند آن دوره ای 
که شما بازی می کردید گذشت و ما سریال های 
آن زمان را دوســت داشتیم اما الان دیگر این 
طور نیست. نمی دانم به خاطر داستان هاست یا 
موضوع کارها. به عنوان مثال گاهی اوقات یک 
قسمت از سریال های در حال پخش را می بینم 
و مثلًا یادم می رود و چند شب نمی بینم وقتی 
دوباره پای آنها می نشینم، می بینم هیچ اتفاق 

خاصی نیفتاده و هیجانی در آنها نیست.
»مدرسه  »همسران«،  مجموعه های  بازیگر 
»هزاران  بازارچــه«،  »زیــر  مادربزرگ هــا«، 
چشم« و »کیمیا« همچنین در پاسخ به اینکه 
فکر می کنید بزرگترین معضــل این روزهای 
تلویزیون چیســت و آیا پیشنهادی در جهت 
بهبود وضعیت دارید؟ تاکید کرد: به نظر من هر 

مدیری که وارد صداوسیما می شود دوباره از سر 
خط شــروع می کند و به جای اینکه مشکلات 
را در تلویزیون حل کنند، برعکس یک چیزی 
هم به آنها اضافه می شــود. در نهایت مسائلی 
پیش می آید که آدم فکر می کند رغبت دیدن 
برنامه های تلویزیون را ندارد؛ البته به استثنای 
چندین برنامه که واقعا خوب هستند. به عنوان 
مثال من خودم برنامه »طبیب« را هر روز دنبال 
می کنم و برنامه خوبی است اما شاید مثلا اگر 
کرونا نبود آن را هم دنبال نمی کردم. متاسفانه 
انگار مدیریت یکدستی در سازمان وجود ندارد 
که با هم همفکر باشــند. همه از یک خانواده 
اند اما به جای اینکه بیایند دست به دست هم 
بدهند، متاســفانه کارشکنی می کنند و به هم 
پشــت پا می زنند. مهوش وقاری خاطرنشــان 
کرد: این روزها خیلی هــا می گویند تلویزیون 
نمی بینیم اما وقتی مثلا ســریال های ترُک را 
می بینیــم تا بفهمیم که چــه دارند که مردم 
تماشا می کنند، می بینیم آنها هم هیچ چیزی 
ندارند و فقط به لحاظ بصری مخاطب را جذب 
خود می کنند. این بازیگر در پایان گفت: ممنون 
از اینکه به یاد من بودید. امیدوارم زحمت های 
شما )رســانه ها( به ثمر برسد و مصاحبه ها به 
گونه ای باشد که حداقل مسوولان کمی بجنبند 
و بیدار شوند. امیدوارم در سال جدید اتفاقات 

بهتری برای تلویزیون بیفتد.

مهوش وقاری:

 سریال ها مخاطب قبل را ندارند

ویل اســمیت و مایکل بی. جردن در ساخت دنباله فیلم 
پساآخرالزمانی »من افسانه ام« با یکدیگر همکاری می کنند.

به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی ددلاین، ســاخت 
قسمت دوم از فیلم سینمایی من افسانه ام )۲۰۰۷، فرانسیس 
لارنس( رسما کلید خورد. در این فیلم علاوه بر ویل اسمیت 
که نقــش دکتر رابرت نویل را تکرار می کند، شــاهد بازی 
مایکل بی. جردن، ســتاره فیلم سینمایی پلنگ سیاه، نیز 

خواهیم بود.
جردن و اســمیت علاوه بر بازی در این فیلم اکشــن و 
ترســناک، تهیه کنندگی آن را نیز برعهده خواهند داشت و 
آکیوا گلدزمن که نویسندگی فیلم اول را با اقتباس از رمان 
ریچارد متیسون نوشته بود، فیلمنامه قسمت دوم را نیز قلم 
می زند. به گفته منبع آگاه اسمیت، جردن و گلدزمن قرارداد 

امضا کرده اند و کار ساخت این فیلم آغاز شده است.
فرانســیس لارنس کارگردان من افسانه ام ۱ بود اما هنوز 
روشن نیست که چه کسی کارگردانی قسمت دوم را برعهده 

خواهد گرفت.
داستان فیلم من افسانه ام از جایی شروع می شود که یک 
ویروس اصلاح شــده برای درمان سرطان، در بین انسان ها 
پخش شده و برخلاف انتظار تقریبا تمام نسل بشر را از بین 

برده است. دکتر رابرت نویل )ویل اسمیت( تنها انسان باقی 
مانده در نیویورک، و شــاید هم تمام دنیا است. به مدت سه 

سال، نویل هر روز پیغام های رادیویی ارسال می کند به امید 
آن که بازمانده های دیگری را هم پیدا کند. اما او تنها نیست. 

بعضی از مبتلایان به ویروس هنوز نمرده اند، و به دور از نور 
خورشید، در تاریکی زندگی می کنند. مبتلایان تمام اعمال 
نویل را زیر نظر دارند و تنها منتظر یک اشــتباه از جانب او 

هستند، اشتباهی که می تواند به قیمت جانش تمام شود.
قسمت اول از فیلم من افسانه ام سپتامبر ۲۰۰۷ در آمریکا 
و کانادا به نمایش درآمد و با فروش ۷۷ میلیون دلاری خود 
در اولین هفته اکران، رکوردشــکنی کرد. این فیلم فقط در 
سینماهای آمریکای شمالی چیزی بالغ بر ۵۵۰ میلیون دلار 
فروخت. داســتان قسمت دوم از این فیلم هنوز اعلام نشده 
است اما احتمالا در این قسمت درباره مرگ قهرمانانه رابرت 
نویل در پایان قســمت اول چاره ای اندیشیده می شود چون 
ویل اسمیت از ستارگان این فیلم است بنابراین یقینا نقش 
او به چند فلش بک کوتاه محدود نخواهد بود؛ آیا این فیلم 
پیش درآمدی بر قسمت اول خواهد بود یا معجزه ای رخ داده 
و نویل زنده می شود؟ هنوز هیچ چیز به طور قطع مشخص 
نیســت. یک احتمال دیگر هم این است که در قسمت دوم 
ماجــرا از پایان متفاوت فیلم پیش گرفته شــود که در آن 
نویل از تحقیقات خــود در مورد مبتلایان صرفنظر کرده و 
در جســت وجوی جامعه مهاجرین )انسان های سالم( راهی 

ورمونت می شود.

ساخت قسمت دوم »من افسانه ام« رسما کلید خورد

همکاری مایکل بی.جردن و ویل اسمیت در یک فیلم پساآخرالزمانی
انتقاد ستاره هالیوود از برخورد 

دوگانه غرب در بحران ها 
از پوشــش  آنجلینــا جولی 
رســانه ای جنگ روســیه و 
اوکراین و شیوه برخورد مردم 
اوکراینی  آوارگان  بــا  جهان 
انتقاد کرد و خواستار حقوق 
یکســان و برخورد برابر برای 
تمام آواره ها و پناهجویان دنیا 
شــد. به گزارش هنرآنلاین،  

پس از انتشار برخی سخنان نژادپرستانه خبرنگاران و رسانه ها در ماجرای جنگ 
اوکراین درباره مهاجران و آواره های دیگر کشورها، این رویکرد با انتقاد گسترده 
مردم به ویژه در شــبکه های اجتماعی همراه شــد. آنجلینا جولی هم از جمله 
چهره هایی بود که با انتشــار پستی در صفحه شــخصی خود در اینستاگرام به 
این ماجرا واکنش نشان داد و آن را ناپسند دانست. بازیگر سرشناس هالیوودی 
که فرســتاده ویژه کمیساریای عالی سازمان ملل متحد برای پناهندگان است، 
با انتشــار چند تصویر از آوارگان در اوکراین، ســوریه، افغانســتان، میانمار و... 
در تازه ترین پســت خود در اینستاگرام نوشــت: »یک میلیون آواره از اوکراین 
گریخته اند اما پیش از آنکه حتی یک مهاجر از مرز اوکراین بگذرد، بیش از ۸۲ 
میلیون نفر مجبور شده اند از خانه هایشان بروند؛ رکوردی تازه از میزان پناهندگان 
جنگ. از این افراد می توان به شش میلیون سوری )بزرگ ترین جمعیت پناهنده 
در جهان( اشــاره کرد که بیش از یک دهه است آواره شده اند.« در ادامه پست 
جولی ۴۶ ساله آمده است: »بیش ازیک میلیون مسلمان روهینگیا از میانمار هم 
به زور از خانه خود رانده و به همین وضعیت گرفتار شده اند. بیش از ۴۸ میلیون 
نفر هم با جنگ و خشونت کاشانه خود را از دست داده و در سرزمین مادری شان 
روزگار می گذرانند؛ در یمن، در سومالی، در افغانستان، در اتیوپی و دیگر مکان ها. 
همه پناهجوها و آوارگان شایسته داشتن برخورد برابر و حقوق یکسان هستند.«

هنرپیشه »بازی تاج و تخت« درگذشت
نقش  بازیگــر  اســتال  جان 
ریچارد کاراستارک در سریال 
»بازی تاج و تخت« در ســن 
۶۸ ســالگی از دنیا رفت. به 
گــزارش خبرنــگار فرهنگی 
ایرنا از پایگاه اطلاع رســانی 
ددلاین، جان اســتال بازیگر 

سینما و تئاتر اسکاتلندی که در دو فصل از سریال فانتزی و حماسی بازی تاج و 
تخت نقش ریچارد کاراستارک را بازی کرده بود، به دلایلی که هنوز اعلام نشده 
درگذشــت. استال قبل از بازی در سریال بازی تاج و تخت برای بازی در سریال 
اســکاتلندی راه درســت را انتخاب کن )Take the High Road( شناخته 
می شــد. استال از سال ۱۹۸۲ تا ســال ۲۰۰۳ که پایان کار این سریال بود، در 
آن به ایفای نقش پرداخت. حرفه هنری این بازیگر اسکاتلندی بیش از ۳۰ سال 
طول کشید. وی در آکادمی سلطنتی موسیقی و تئاتر اسکاتلند تحصیل کرد و 
پس از آن در چند نمایش روی صحنه رفت. استال تجربه کار برای کمپانی رویال 
شکسپیر و تئاتر ملی لندن را نیز داشت. وی در جدیدترین تجربه بازیگری خود 
در سریال تلویزیونی انسان بودن )Being Human( جلوی دوربین رفته بود.  

رونمایی ۳ کتاب کودک و نوجوان
مراسم رونمایی از جلد اول و دوم مجموعه رمان کودک 
»دنیا« با نام های »دنیا و سوســک صحرایی« و »دنیا 
و یک مشــکل بوگندو« و رمان نوجوان »گروه مخفی« 
نوشته سپیده نیک رو برگزار می شود. به گزارش ایسنا، 
نشست رونمایی از کتاب های یادشده روز یکشنبه، ۱۵ 
اســفند ۱۴۰۰  از ســاعت ۱۶ در فروشگاه کتاب مان 
مجتمع معین مال برپا خواهد شــد. شــهرام اقبال زاده 
نویسنده، مترجم و پژوهشگر کودک و نوجوان، پژمان 

واسعی، مترجم و ویراستار،  نازنین جمشیدی، تصویرگر و فاضل ترکمن و حدیث 
لزرغلامی شــاعر و نویسنده در این گردهمایی حضور دارند و به بهانه  چاپ آثار 
سپیده نیک رو به گپ و گفت با کودکان و نوجوانان می پردازند. همچنین در این 
گردهمایی قرار است کودکان و نوجوان از مهمانان درباره ادبیات سوال بپرسند. 
جلد اول و دوم مجموعه رمان کودک »دنیا« با نام های »دنیا و سوسک صحرایی« 
و »دنیا و یک مشــکل بوگندو«  نوشــته  ســپیده نیک رو با تصویرگری نازنین 
جمشــیدی و  رمان نوجوان »گروه مخفی« نوشته  این نویسنده با تصویرگری 
مجید صابری نژاد توسط انتشارات محراب قلم )کتاب های مهتاب( روانه  بازار شده 
اســت. سپیده نیک رو که در حوزه  شعر سپید فعالیت داشته به تازگی در عرصه  

ادبیات کودک و نوجوان به فعالیت پرداخته است.

رضا صادقی و علی یاسینی در اکسپو دبی 
روی صحنه می روند

به  دو خواننده موسیقی پاپ 
دعوت اکسپو ۲۰۲۰ در دبی، 
سوم و هفتم فروردین ۱۴۰۱ 
در این فستیوال روی صحنه 
می رونــد. به گزارش ایســنا، 
میلاد ماهــان راد، مدیرعامل 
شرکت لیما درباره این برنامه 
از دریافت دعوت  گفت: پس 

نامه ویژه اکســپو، پیگیری هایی صورت دادیم و پس از اعلام شرایط اجرای رضا 
صادقی و علی یاســینی در اکســپو، اعلام کردند که برنامه رضا صادقی و علی 
یاسینی برای استیج اصلی اکسپو در نظر گرفته شده است.  رضا صادقی عنوان 
»عشــق و صلح« را برای کنسرت خود در این اکسپو دبی ۲۰۲۰ برگزیده است.  
کنسرت رضا صادقی در تاریخ ۳ فروردین و کنسرت علی یاسینی ۷ فروردین با 

ارکستر کامل در سالن اصلی اکسپو ۲۰۲۰ دبی برگزار خواهد شد. 

آغاز نمایشگاه کتاب »بیروت« با حضور ایران
نمایشگاه کتاب »بیروت« با حضور 
نخســت وزیر لبنــان و نمایندگان 
ایران آغاز بــه کار کرد. به گزارش 
ایســنا و به نقــل از روابط عمومی 
خانــه کتــاب و ادبیــات ایــران، 
شصت وسومین نمایشگاه بین المللی 
کتاب »بیروت«، پنجشنبه دوازدهم 

اســفندماه با حضور »نجیب میقاتی« نخســت وزیر لبنان، جمعی از مقامات و 
شخصیت های سیاســی، دانشــگاهی، دینی و فرهنگی لبنان و نمایندگانی از 
جمهوری اســلامی ایران افتتاح شد.  این دوره از نمایشگاه کتاب »بیروت« پس 
از وقفه سه ســاله به دلیل ناآرامی های داخلی، شیوع ویروس کرونا و انفجار بندر 
بیروت که باعث تخریب مکان برگزاری نمایشــگاه شد، پس از بازسازی یکی از 
ســالن های نمایشگاهی، به مدت ۱۰ روز در حال برگزاری است. در این دوره از 

نمایشگاه ناشرانی از مصر، عراق، عربستان و ایران حضور دارند.

انتشار یک آلبوم موسیقی متاثر از شرایط اجتماعی
صبا علیزاده از نسخه  فیزیکی دومین آلبوم موسیقی خود با عنوان »شاید هرگز تو 
را نبینم« رونمایی کرد. به گزارش ایسنا، در این مراسم که در قالب چهار اجرای 
کوتاه برگزار شد، این آهنگساز قطعاتی از تازه ترین آلبوم خود را برای مخاطبانش 
اجرا کرد.  »ســکوت های در میان«، »شــاید هرگز تو را نبینم«، »ســایه های 
مخدوش« و »نــوروز ۹۹« قطعاتی بودند که در قالب موســیقی الکترونیک و 
الکتروآکوســتیک روی صحنه اجرا شــدند.  صبا علیزاده در این مراسم، درباره 
نحوه ســاخت قطعات اجرا شده توضیحاتی را به مخاطبان ارائه کرد و گفت: در 
طول مدتی که در این دو سال مشغول آهنگسازی بوده، موسیقی او نیز خواهی 

نخواهی تحت تاثیر محیط پیرامون و  شرایط اجتماعی اش  قرار گرفته است.
آلبوم »شــاید هرگز تو را نبینم« در قالب ۹ قطعه با نام های »شاید هرگز تو را 
نبینم«، »ســایه های مخدوش«، »سکوت های در میان«، »نوروز ۹۹« ، »وضو«، 
»دوگانه«، »تنها امید امواج سیاه را در هم می شکند«، »تماس« و »آذین« پیش 

روی مخاطبان قرار گرفته است. 

اخبارکوتاه

کانون کارگردانان ســینما و انجمن تهیه کننده - کارگردانان برای 
اکران نوروزی فیلم »لامینور« بیانیه نوشتند.

به گزارش ایســنا، در هفته های گذشــته شــورای صنفی نمایش 
هفــت فیلــم را به عنوان آثار اکــران نــوروزی ۱۴۰۱ اعلام کرد که 
فیلم »لامینور« داریوش مهرجویی هم در بین آن ها بود. اما ســازمان 
ســینمایی با تاکید برداشتن پروانه  نمایش اعلام کرد که این فهرست 
باید حتماً مجوز اکران داشته باشد و گفته شد که تاریخ پروانه نمایش 

فیلم مهرجویی که در دولت قبل صادر شده بود منقضی شده است.
اگرچه مدیرکل نمایش ســازمان ســینمایی اعلام کرد که این فیلم در پروسه بررسی در شورای پروانه نمایش 

است، اما خبرهایی از حذف این فیلم از اکران نوروزی شنیده می شود.
متن بیانیه صادر شده توسط دو کانون سینمایی به این شرح است:

»داریوش مهرجویی چشم و چراغ سینمای مان، بزرگِ ما و پیشکسوت تمامی کارگردانان و سینماگران و نشانه 
و اعتبار همه ســینمای ایران است. ما به عنوان کانون کارگردانان سینمای ایران و انجمن تهیه کننده/کارگردانان 
سینمای ایران، براین باوریم اکران و عرصه نمایشی که با محدودیت و تنگ نظری، چه ازجانب دولت و چه صاحبان 
منافع، نتواند اثری از این بزرگمرد ســینما را به نمایش درآورد، شایستگی عنوان صحنه نمایش سینمای ایران را 

ندارد و تنها می تواند عرصه ای برای سودجوئی محسوب شود. 
ما خواهان نمایش بی قید وشرط فیلم لامینور در نوروز امسال هستیم.«

»لامینور« بیســت و هفتمین فیلم بلند سینمایی داریوش مهرجویی است که علی نصیریان، پردیس احمدیه، 
ســیامک انصاری، بیتا فرهی، علی مصفا، مهرداد صدیقیان، بهناز جعفری، کاوه آفاق، امرالله صابری، رضا داودنژاد، 
دیبا زاهدی، ســیامک ادیب، محمد رضا شهبانی نوری، شراره رنجبر، محمد جواد جعفرپور، مهرنوش ذوالفقاری، 
محمد هادی عطایی، مهدی مرتضایی، یاسمن کوزه گر، هومن بهزادی، شیدا مودب، هانا وارسته، سبحان خسروی، 

احمد یاوری، فرهاد ریش سفیدی، علی بلوردی و فریماه فرجامی بازیگران فیلم »لامینور« هستند.

ارسلان کامکار از اثر جدید خود و مراحل ساخت آن گفت.
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی اثر، ارسلان کامکار 
نوازنده و آهنگســاز درباره اثر جدید خود گفت: متاســفانه در 
موقعیتــی قرار داریم که غم نان مــردم از یک طرف و از طرف 
دیگر حمله روسیه به اوکراین و ترس از شروع جنگ تمام عیار 
جهانی وجود دارد و شــاید حرف زدن درباره هنر سخت باشد 
ولی به هر حال چون هنر نباید در هر شرایطی متوقف شود باید 

این راه را ادامه دهیم.
اپرای رابعه بر اساس نمایشنامه منظوم »رابعه رباب عشق« نوشته مسعود یحیوی ساخته شده است که این 

اثر نگاهی به زندگی شگفت رابعه بلخی شاعر قرن چهارم هجری است. 
این هنرمند افزود: او هم دوره با رودکی می زیســته و پدر و برادرش فرمانروایان بلخ و سیســتان و قندهار، 

پاره ای از ایران آن روزگار بودند.
عطار نیشــابوری داستان عشــق ناکام رابعه را در منظومه الهی نامه آورده و ابوسعید ابوالخیر و عبدالرحمن 

جامی رابعه را شاعری عارف و صوفی دانسته اند. 
او ادامه داد: اگرچه از رابعه اشعار کمی به جا مانده و باقی توسط برادرش یا همچون بسیاری از آثار رودکی 
در گذر زمان نابود شده اما او را مادر شعر پارسی خوانده اند و عشق پرشور او به افسانه تبدیل شده است. رابعه 

بنت کعب نذر داشت تا با پای پیاده به کعبه برسد و رسیده بود.
 حســادت و بی کمالی برادرش ســبب شد نه تنها به حریم عشــق او حمله کرد بلکه جانش را نیز گرفت و 
فاجعه بارترین اتفاق این بود که برادرش تمامی اشعارش را سوزاند و از بین برد و ما این روزها فقط چند غزل 

و قصیده از رابعه داریم. 
این آهنگساز خاطرنشان کرد: اپرای رابعه در پنج پرده عشق تراژیک رابعه بلخی را تصویر می کند و موسیقی 
این اپرا را طی دو سال  ساختم. این اثر دوساعته ترکیبی از موسیقی کلاسیک و نواهای موسیقی ایرانی است. 

اپرای جدید ارسلان کامکار درباره یک عشق تراژیکبیانیه ای برای اکران بی قید و شرط فیلم داریوش مهرجویی

رئیس انجمن مجسمه سازان ایران شناسایی 
و ایجاد شناسنامه برای آثار فاخر مجسمه تهران 
را از مواردی برشــمرد که سازمان زیباسازی از 
آن غافل اســت و تاکید می کند کــه در این 
شرایط اتفاقاتی مشابه آنچه برای مجسمه های 
پرویز تناولی رخ داده، چندان هم عجیب نیست.
چهارشنبه ۱۱ اسفند ۱۴۰۰ خبری مبنی بر 
دزدیده شدن لنگ کفش مجسمه پرویز تناولی 
در پارک شــفق تهران منتشر شد که باتوجه 
به گفته های مجید قــادری، معاون فرهنگی و 
هنری سازمان زیباســازی شهرداری تهران به 

ایسنا قرار است ترمیم این اثر صورت بگیرد.
اما این مجســمه نخستین اثری نیست که 
امسال بخشــی از آن به سرقت رفته و حاشیه 
ساز شده اســت؛ همین امسال بخشی از دیگر 
آثار تناولی در پارک دانشــجو به سرقت رفت 
و حواشــی بسیاری را به همراه داشت که البته 
در همان زمان معاون فرهنگی و هنری سازمان 
زیباســازی شــهری وقت توضیحاتی را درباره 
برنامه های این ســازمان برای محافظت از آثار 
شــهری به ایســنا ارائه داد ولی اکنون قادری 
می گوید که مسئولیت نگهداری از این نوع آثار 
برعهده سازمان زیباسازی شهری نیست و آنها 

تنها وظیفه نصب این آثار را برعهده دارند. 
به همین جهت صحبتی داشتیم با روح الله 
شمســی زاده ـ رئیس انجمن مجسمه ســازان 
ایران ـ که او درباره سرقت مجسمه های شهری 
توضیــح داد: بحث مدیریت هنری شــهر یک 
امر تخصصی است ولی دوســتان ما در حوزه 

مدیریت شــهری معمولا کسانی هستند که یا 
از مشاوره های هنرمندان استفاده نمی کنند و 
یا اینکه از اهمیت آثار شــهری شناخت ندارند 
و نمی دانند که این آثار ســرمایه های شــهری 
هستند. او ادامه داد: این آشنا نبودن به حدی 
اســت که با آغاز این سرقت ها در دهه هشتاد، 
نخستین راه حلی که به ذهن آنها خطور کرد 
متوقف کردن ساخت مجســمه های برنزی و 
جایگزین کردن برنز با فایبرگلاس بود. گرچه 
که این امر نامناســب ترین راهــکار موجود و 
همانند این بود کــه با آتش گرفتن یک پمپ 
بنزین بقیه پمپ بنزین ها را نیز تعطیل کنیم. 

این هنرمند بیان کرد که شناسایی و ایجاد 
شناسنامه برای آثار فاخر مجسمه تهران، یکی 
از مواردی است که ســازمان زیباسازی از آن 
غافل است. سازمان زیباســازی در برخورد با 
مجسمه های شــهری وحدت رویه و استاندار 
ندارد و اساسا برنامه ای هم برای حفاظت از این 
آثار وجود ندارد؛ به همین جهت چنین اتفاقاتی 

عجیب نیست و رخ می دهد. 
در ادامه از شمســی زاده دربــاره اقدامات 
انجمن مجسمه ســازان از زمــان تغییر هیات 
مدیره در ســال ۱۴۰۰ ســوال کردیم. پاسخ 
داد: امســال علاوه بر برگزاری مجمع فرهنگی 
هنری، اولین دوره انجمن صنفی را نیز داشتیم 
که بحث تشکیل مجمع، مراحل ثبت از طریق 
وزارت کار و تشــکیل کارگروه های ویژه ای که 
قرار بود برای وضعیت صنفی خود شکل دهیم، 
دارای مراحل خاصی بود که بخشــی از کار ما 

را به خــود اختصــاص داد. در دوره دوازدهم 
هیات مدیره انجمن هنری ، به برنامه های روتین 
انجمن چون نمایشــگاه مجسمه های کوچک، 

رسیدگی کردیم.
او ادامه داد: کارهای اداری و دفتری انجمن 
و مجوزهــای فعالیــت را جلــو بردیم. فضای 
لابراتوار که در بینال هشتم فعال شد و فضای 
چند منظوره پیدا کــرد، اکنون محیطی برای 
گفت و گو است؛ به گونه ای که چندین جلسه 
هیات مدیره را آنجا برگزار کردیم. این محیط به 
یک فضای گفت و گو برای افرادی که در حوزه 
مجسمه ســازی فعال هستند، دغدغه دارند و 
یا عضو انجمن هســتند، تبدیل شده است. در 
این فضا بجز نشست های تخصصی که در قالب 
جلسات هیات مدیره داشتیم، جلساتی عمومی 
را تحت عنوان پرونده نسبت های بینارسانه ای 
مانند مجســمه و عکاســی، مجسمه و جامعه 
شناســی، برگزار کردیم. همچنین یکســری 
مجموعــه نمایشــگاه های ادواری را به صورت 
دوره ای با همکاری گالری های تهران و معرفی 

کیوریتورهایی توسط انجمن، برگزار کردیم. 
این هنرمند تصریح کرد: بخشی از کارمان 
هم به چاپ کتاب بینال هشتم سپری شد که 
اکنون مکاتبات و کارهای آن انجام شــده و در 
حال ویراستاری کامل کتاب هستیم. در ادامه 
با معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد و 
مرکز توســعه هنرهای تجسمی وارد مکاتبات 
آغاز تشکیل شــورای سیاستگذاری بینال نهم 
و برگــزاری بینال نهم، شــدیم. همچنین به 

رایزنی با مراکز و پارک هــای علم و فناوری و 
شرکت های دانش بنیان پرداختیم تا بتوانیم در 
همکاری با آنها، بخشــی از نیازهای جامعه را 
که قرار اســت از طرف مجسمه سازان برطرف 
شود، به انجام برسانیم. بحث استودیو ویزیت ها 
و تشــکیل کارگاه های ویژه در اســتودیوهای 
اساتید مجسمه سازی با تعیین برنامه از طریق 
انجمن نیز از دیگر اقدامات ما بود. درصدد این 
هستیم که با انجمن هایی که اشتراکاتی داریم 
مانند هفت انجمن تجســمی، جلسات مدون 
هفتگی داشــته باشــیم.  در پایان از او درباره 
برنامه انجمن برای سال آینده پرسیدیم. گفت: 
یکــی از نهادهایی که انجمــن با آن همکاری 
داشت، سازمان زیباسازی شهری بود. اما امسال 
رویداد »درختستان« که پروژه مشترک انجمن 
و ســازمان بود را بدون در نظر گرفتن انجمن، 
فراخوان آن را به نام خودشــان منتشر کردند. 
پس از این اقدام به گفت وگو با آنها نشســتیم 

و توضیح دادیــم که این رویداد، یک همکاری 
مشــترک بوده اســت و به لحاظ اخلاقی بهتر 
بود که به مــا اطلاع می دادند تا پیشــنهاد و 
نظر خود را عنوان کنیم که بنا شد سال آینده 
همکاری مان را گسترش دهیم ولی باید دید در 
سیاست گذاری آینده آنها چه اتفاقی می افتد؟ 
شمســی زاده تصریح کرد: برنامه اصلی ما 
برای سال آینده برگزاری بینال نهم احتمالا در 
پاییز اســت. همچنین مشخص شدن وضعیت 
انجمن صنفــی و مجوزها و معافیت های ویژه، 
ارتباط بــا مراکز مرتبط بــا پارک های علم و 
فناوری و گســترش لابراتوار بــه عنوان مرکز 
فعالیت های مجسمه سازی تهران و گسترش 
آن در مراکــز و رویدادهای خــارج از تهران، 
تثبیت جایــگاه انجمن به عنــوان نهادی که 
می تواند بخشــی از استاندارها را تعریف کند و 
بحث تعیین تعرفه های مجسمه سازی از دیگر 

برنامه های سال آینده است. 

گفت وگو با  رئیس انجمن مجسمه سازان ایران

برای مجسمه های فاخر شهر شناسنامه بگیرید


